
Protokół 

z posiedzenia Rady Konsorcjum DARIAH-PL 

w dniu 29 listopada 2019 roku 

w Centrum Kompetencji Cyfrowych 

 Uniwersytetu Warszawskiego w Warszawie 

  

Obecni członkowie Rady: 

1. Dr inż. Cezary Mazurek (Poznańskie Centrum Superkomputerowo-Sieciowe) – Z-ca 

przewodniczącego Rady 

2. Prof. Andrzej Radomski (Uniwersytet Marii Curie-Skłodowskiej) 

3. Dr hab. inż. Maciej Piasecki (Politechnika Wrocławska) 

4. Dr hab. Piotr Welk (Akademia Sztuk Pięknych) 

5. Dr Anna Seweryn (Uniwersytet Śląski) 

6. Mgr inż. Grzegorz Myrda (Instytut Historii PAN im. T. Manteuffla) 

7. Dr Maciej Ogrodniczuk (Instytut Podstaw Informatyki PAN) 

8. Dr Dominik Piotrowski (Uniwersytet im. Mikołaja Kopernika w Toruniu) w zastępstwie za 

mgr Bożenę Bednarek-Michalską 

9. Dr Maciej Maryl (Instytut Badań Literackich PAN) 

10. Prof. Ewa Dahlig-Turek (Instytut Sztuki PAN) 

11. Mgr Jakub Szprot (Uniwersytet Warszawski) 

12. Dr Paweł Kowalski (Instytut Slawistyki PAN) 

13. Prof. Adam Pawłowski (Uniwersytet Wrocławski) 

Przewodniczący Rady DARIAH-PL nie był obecny. 

Przedstawiciel Biblioteki Narodowej nie był obecny. 

Przedstawiciel Instytutu Języka Polskiego PAN nie był obecny. 

Przedstawiciel Uniwersytetu Pedagogicznego im. Komisji Edukacji Narodowej nie był 

obecny. 

Przedstawiciel Uniwersytetu Jagiellońskiego nie był obecny. 

 

Spoza Rady: 

1. Dr Michał Kozak (Poznańskie Centrum Superkomputerowo-Sieciowe) 

2. Dominik Purchała (Przewodniczący Zespołu UW ds. DARIAH) 

3. Katarzyna Staszak-Kuźma (Zespół UW ds. DARIAH) 

W związku z nieobecnością prof. Aleksandra Burschego, Przewodniczącego Rady Konsorcjum 

DARIAH-PL, posiedzenie otworzył i poprowadził jego zastępca – dr inż. Cezary Mazurek. Dominik 



Purchała poinformował, że otrzymał od prof. A. Burschego upoważnienie do głosowania podczas 

spotkania. Po rozpoczęciu posiedzenia Rady dr inż. Cezary Mazurek poprosił o przyjęcie protokołu z 

poprzedniego spotkania. Protokół został zaakceptowany przez wszystkich obecnych, a dr inż. C. 

Mazurek w imieniu swoim i D. Purchały zaproponował zmianę w harmonogramie spotkania – 

przesunięcie do pierwszej części spotkania punktu dotyczącego współpracy między konsorcjami 

DARIAH-PL i OPERAS.  

Po zaakceptowaniu tej propozycji przez obecnych Z-ca Przewodniczącego przeszedł do 

omówienia bieżących spraw DARIAH-PL. Ze względu na brak nowych informacji o pracach dwóch 

grup roboczych zajmujących się regulaminem DARIAH-PL oraz infrastruktury badawczej, dr inż. C. 

Mazurek za zgodą obecnych przełożył głosowanie nad zmianami w regulaminie oraz prezentację 

grupy roboczej zajmującej się kwestią infrastruktury badawczej na późniejszy termin. W imieniu prof. 

A. Burschego dr inż. C. Mazurek powiedział, że  nie ma nowych informacji na temat wpisania 

konsorcjum DARIAH-PL na mapę polskiej infrastruktury badawczej. Podczas dyskusji, w której brali 

udział: dr inż. C. Mazurek, Jakub Szprot, D. Purchała oraz dr hab. Maciej Piasecki ustalono, że 

decyzji Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wyższego (MNiSW) w tej sprawie można się spodziewać 

do końca stycznia 2020 roku. Dr inż. C. Mazurek zaznaczył, że wraz z prof. A. Bursche planują 

negocjować harmonogram złożonego do MNiSW wniosku o finansowanie działań DARIAH-PL w 

związku z przesunięciem czasowym decyzji. J. Szprot dodał, że MNiSW może wyznaczyć zamiast 

Dariusza Drewniaka inną osobę do kontaktów z konsorcjum DARIAH-PL. 

Następnie J. Szprot  przekazał informacje dotyczące DARIAH EU. W listopadzie 2019 roku 

uczestniczył on w General Assembly w Zagrzebiu. Podczas spotkania do konsorcjum DARIAH 

przyjęto nowego członka - Czechy. Poinformowano też, że Annual Event 2020 oraz kolejne General 

Assembly DARIAH ERIC odbędą się w dniach 25-29 maja 2020 roku w Zagrzebiu. Strona 

internetowa wydarzenia już działa, a do 5 stycznia 2020 można zgłaszać abstrakty. D. Purchała dodał, 

że informacja o spotkaniu jest też umieszczona na stronie DARIAH-PL. 

Następnie dr Michał Kozak i dr inż. C. Mazurek zaprezentowali projekt PROVIDEDH (The 

PROgressive VIsual DEcision-Making in Digital Humanities – Progresywne wizualne metody 

podejmowania decyzji w humanistyce cyfrowej). Zaangażowanych w jego realizację jest czterech 

partnerów: Uniwersytet w Salamance, Trinity College w Dublinie, Austriacka Akademia Nauk oraz 

PCSS – Poznańskie Centrum Superkomputerowo-Sieciowe. Projekt będzie trwał jeszcze ponad rok. 

Projekt dotyczy między innymi wypracowania narzędzi przydatnych  w humanistyce cyfrowej do 

określenia stopnia niepewności. W tym celu m.in.  poddane zostaną analizie za pomocą TEI 

staroirlandzkie teksty. Po prezentacji projektu odbyła się dyskusja, w której zabrał głos dr hab. inż. M. 

Piasecki. Zapytał on, czy istnieje istotna różnica w taksonomii wyrazów “NAME” i “PERSON”. Dr. 

M. Kozak przyznał, że te hasła wymagają doprecyzowania przez zespół projektowy. Następnie D. 

Purchała zapytał o możliwość dostosowania narzędzia użytego w projekcie do analizy niepewności w 

innych tekstach, w szczególności tekstach cyfrowych. Dr M. Kozak odpowiedział, że wypracowane 

narzędzie po wprowadzeniu do niego adekwatnych zmian może znaleźć inne zastosowanie. Dr M. 



Maryl zapytał o znaczenie kolorystyki stosowanych oznaczeń. W odpowiedzi na jego pytanie, dr inż. 

C. Mazurek powiedział, że projekt stanowi podstawę do wizualizacji tekstów i kolory znaczników 

mają konkretne znaczenie. 

 Kolejnym punktem spotkania Rady było zaprezentowanie przez dra M. Maryla propozycji 

Uchwały Rady Konsorcjum DARIAH-PL o poparciu starań konsorcjum OPERAS o uzyskanie statusu 

Europejskiej Infrastruktury Badawczej oraz wyrażaniu gotowości do współpracy na gruncie 

krajowym między DARIAH a OPERAS. Poza wersją dokumentu uchwały i jej uzasadnienia autorstwa 

dra M. Maryla uczestnicy spotkania otrzymali też drugą wersję tekstu. Zawierała ona zaproponowane 

przez dra inż. C. Mazurka i D. Purchałę zmiany (zał.1 – patrz papierowy protokół). Prowadzący 

spotkanie poprosił o opinie nt.  tej propozycji obecnych członków Rady. W dyskusji, podczas  której 

ustalono ostateczny tekst uchwały z  uzasadnieniem, brali udział: dr M. Maryl, dr inż. C. Mazurek, J. 

Szprot, prof. E. Dahlig-Turek, prof. Adam Pawłowski, dr Maciej Ogrodniczuk. Wszyscy zabierający 

głos w dyskusji poparli wniosek, argumentując że współpraca między konsorcjami istnieje i 

dokument w postaci uchwały jest sformalizowaniem tego faktu. Na zakończenie dyskusji dr M. Maryl 

jeszcze raz poprosił o poparcie wniosku o współpracy z OPERAS. 

Pierwszy zabrał głos prof. A. Pawłowski, który poparł wniosek dr M. Maryla. Prof. A. Pawłowski 

zgłosił pomysł o wystosowanie przez Radę DARIAH-PL apelu do MNiSW, który dotyczyłby 

umożliwienia placówkom naukowym nieodpłatnego wykorzystania publikacji do badań związanych z 

humanistyką cyfrową i tzw. “zasobów otwartych”. Podczas wizyty na jednym z uniwersytetów w 

Szwecji prof. A. Pawłowski dowiedział się, że pracownicy tej uczelni mają bezpłatny i otwarty dostęp 

do zasobów literackich na potrzeby prowadzonych przez siebie badań. Wszyscy obecni na Radzie 

wykazali zainteresowanie zagadnieniem i w związku z tym dr. inż. C. Mazurek poprosił o włączenie 

do porządku następnego spotkania Rady dyskusji dotyczącej przygotowania stosownego dokumentu 

do MNiSW. Obecni członkowie Rady nie zgłosili uwag do zaproponowanej wcześniej treści uchwały 

o współpracy między DARIAH-PL i OPERAS. W związku z tym na prośbę dr inż. C. Mazurka 

odbyło się jawne głosowanie, w którego wyniku jednogłośnie 14 uczestników przyjęło uchwałę. 

Kolejnym punktem spotkania była propozycja D. Purchały dotycząca możliwości wykorzystania 

platformy e-learningowej dla potrzeb konsorcjum DARIAH-PL. Głos w dyskusji zabrali także: 

Grzegorz Myrda, dr Paweł Kowalski, dr inż. C. Mazurek oraz dr. M. Maryl. Podsumowując dyskusję 

D. Purchała zaproponował, aby na początku przyszłego roku zorganizować w Warszawie dla 

chętnych osób z instytucji konsorcjantów warsztaty prezentujące możliwości platformy e-

learningowej.  Powiedział, że efektem mogą być ciekawe i praktyczne pomysły zastosowania 

platformy do realizacji celów członków konsorcjum. Kończąc pierwszą część spotkania, dr inż C. 

Mazurek zaprosił uczestników na przerwę.  

Po przerwie rozpoczęła się dyskusja na temat sposobów corocznej sprawozdawczości grup 

roboczych DARIAH-PL. Dr inż. C. Mazurek zaproponował, aby poza raportem pisemnym, 

przedstawiciel każdej z grup roboczych przed zatwierdzeniem sprawozdania miał kilkuminutową 

prezentację. W dyskusji głos zabrali także prof. E. Dahlig-Turek, dr M. Piasecki, dr M. Maryl, dr M. 



Ogrodniczuk, J. Szrot, D. Purchała oraz dr M. Maryl. Ten ostatni powiedział, że istnieje potrzeba 

precyzyjnego określenia oczekiwań Rady względem działania i sprawozdawczości grup roboczych 

konsorcjum. Dr M. Maryl zapytał również czy dla Rady istotna jest tylko aktywność grup (spotkania 

robocze), czy także konkretne skoordynowane działania. D. Purchała odpowiedział, że ważniejsze jest 

poznanie efektów prac grup roboczych niż ich sformalizowane sprawozdania. Jego zdaniem w 

związku z tym, że w ramach DARIAH-PL działa 13 grup roboczych, sprawozdanie każdej z nich w 

formie prezentacji na spotkaniu Rady może być czasochłonne. Propozycję D. Purchały, aby 

zorganizować np. w pierwszym półroczu krajowe sympozjum grup DARIAH-PL poparli pozostali 

członkowie Rady. Ustalono, że takie spotkanie grup roboczych ułatwiłoby wymianę pomysłów i 

przyczyniło do nawiązywania współpracy pomiędzy grupami. Dr inż. C. Mazurek powiedział, że na 

najbliższej Radzie zostaną zaprezentowane krótkie sprawozdania kierowników grup, co będzie 

spełniało wymogi formalnej akceptacji ich działań. Zaproponował również, aby następne posiedzenie 

Rady odbyło się w lutym 2020 roku. W związku z tym do 31 stycznia 2020 roku grupy robocze 

powinny przesłać Radzie swoje sprawozdania. Prof. E. Dahlig-Turek zaproponowała, aby następna 

Rada odbyła się w Instytucie Sztuki PAN. Ustalono, że najbliższe spotkanie DARIAH-PL odbędzie 

się 28 lutego 2020 roku w siedzibie IS PAN.  

Na zakończenie posiedzenia dr M. Maryl powiedział o projekcie, który realizuje na zajęciach z 

uczestnikami studiów doktoranckich PAN. Wspólnie opracowują oni ankietę na temat humanistyki 

cyfrowej. Dr M. Maryl zadeklarował rozesłanie gotowej ankiety do członków Rady. W związku z 

brakiem dalszych wolnych wniosków dr inż. C. Mazurek zamknął posiedzenie Rady. 

 

 


